

**Tolderlund:** Under Forhandlingerne i Gaar om dette Lovforslag fik jeg et temmelig bestemt Indtryk af, at man stod over for to bestemte Alternativer, enten Vedtagelse af det foreliggende Lovforslag eller en Indtræden af en Skat paa 10 Kr. den 1ste April, og at man ved Nedsættelsen af et Udvalg absolut maatte komme til det sidste Resultat. Der er senere tilflydt mig Oplysninger, som jeg maa betragte som aldeles tilforladelige, om, at der kan gives Landstinget Tid til at overveje denne temmelig vigtige Sag roligt i et Udvalg, og at Forslaget, selv om det først blev vedtaget i næste Maaned, vilde kunne saa tilbagevirkende Kraft fra den 1ste April. Er dette Tilfældet, som jeg efter de faldne Udtalelser ikke har Grund til at tvivle om, saa er mit Standpunkt i Dag et andet, end det var i Gaar. Mit Standpunkt i Gaar er forklaret ved mine Udtalelser her, og mit Standpunkt i Dag er, at jeg nu vil tilraade Nedsættelsen af et Udvalg, for at man kan saa Sagen grundig behandlet i dette, saaledes at det Lovforslag, som forhaabentlig vedtages, dog kommer til at virke fra 1ste April.

**Oet. Hansen:** Værede Medlemmer maa undskyldes, at jeg har lidt vanskeligt ved at følge med. Nu hørte vi af den sidste ærede Taler (Tolderlund), at det, som han i Gaar saa tvirgt stemte for, vil han i Dag stemme mod, og det var navnlig de Bemærkninger, som det ærede 6te Medlem for 2den Kreds (P. G. C. Jensen) kom med i Dag, der synes at have overbevist det ærede Medlem. Jeg kan ikke sige, at det gaar mig lige saadan. Jeg mener ikke, at de Bemærkninger i og for sig ere overbevisende. Hvis det ærede 6te Medlem for 2den Kreds ikke har haft Tid til at forberede Vindringsforslag og konferere med sine Meningsfæller derom, saa havde han jo kunnet nægte Sagens 2den Behandling i Dag, den ærede Formand opfordrede jo dertil, men da havde det ærede Medlem intet at indvende. Der var intet i Vejen for, at vi ganske ekstraordinært kunde gaa til 2den Behandling, skønt det ærede Medlem ikke havde haft Tid til at forberede sine Vindringsforslag. Jeg ser nu, at han altsaa mener at kunne saa Tid til det ved fuldstændig at standse Sagen og saa nedsat et Udvalg. Nu siger det ærede Medlem, at man har svæbet i den Misforstaaelse, at hvis man ikke blev enig om denne ny Lov, vilde der fra 1ste April indtræde den fulde Skat af 10 Kr. Men denne Risiko løbe vi jo vedvarende, selv om vi nedsatte nok saa mange Udvalg, thi selv om det lykkes her i Tinget at blive enig om eller saa et Flertal for en

vis Formulering, der var forfælselig fra det, der foreligger, og selv om den ærede Finansminister, der i Gaar stod saa kraftig paa Loven, vilde søje sig efter, hvad der kunde samle Flertal her i dette Ting, have vi jo ikke den mindste Garanti for, at man kan saa et tilsvarende Flertal i det andet Ting. Hvis altsaa de Forhandlinger, som man nu skal begynde paa igen om denne Lov, ikke føre til noget, hvis de to Ting ikke kunne blive enige, ja saa have vi Skatten uigenkaldelig paa 10 Kr. Det er jo den Risiko, vi løbe, og det var det, som det ærede Medlem for 3dje Kreds (Tolderlund) var saa bange for i Gaar, og som jeg heller ikke syntes om. Derfor advarer jeg ærede Medlemmer mod at vove sig ud paa Eventyr, saa vi risikere, at der ikke kommer nogen ny Lov, og at saa 10 Kr.'s Skatten træder i Kraft fra i Morgen.

**J. Bederjen:** Ja, efter at det ærede 2det Medlem for 3dje Kreds (Tolderlund) har taget den Stilling, han har indtaget, forfælselig fra den, han indtog i Gaar, nærer jeg ikke nogen Tvivl om Resultatet af den Afstemning, som forestaar; men jeg ønsker dog for mit Vedkommende at udtale, at jeg har ikke forandret min Stilling fra i Gaar og vil altsaa heller ikke i Dag kunne stemme for Henviisning til et Udvalg. Jeg har ganske vist ikke været blind for ogsaa tidligere end i Dag, at der ikke var nogen absolut Hindring for at vedtage denne Lov nogle Dage ind i April, idet Staten for April jo ikke bliver optræbet for i næste Maaned. Men jeg kan dog ikke komme bort fra, at det vilde være forbundet med ganske betydelige Ulemper, hvis Forhandlingerne om Loven skulde trække længere ud — der er jo i Dag blevet talt om saa længe som til Midten af April — og da jeg er ganske uvidende om, hvilke Vindringer man paa tænker at indføre i Forslaget, hvis det kommer i Udvalg, og da jeg besejgter, at det vil komme til en længere Forhandling mellem de to Ting, en Forhandling, som maasse kan blive resultatløs, og at man desuagtet vil komme til de 10 Kr., og at man vil komme til dem paa en uheldigere Maade, end hvis man forkastede denne Lov i Dag, idet man vilde stille Bryggerne rundt omkring i Landet under højt usikre Forhold — thi hvis vi skulle have en Skat paa 10 Kr., maa de i hvert Fald komme til at lægge paa Olet, og de ville altsaa komme til at svæve mellem Frygt og Haab, indtil der endelig en Gang blev Afgørelse paa Sagen — saa vil jeg ikke være med til at stille dem